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Rada Miejska w Człuchowie 

 

Protokół 

XII  sesja Rady Miejskiej kadencji 2024-2029 w dniu 18 grudnia 2024 

Miejsce posiedzenia: sala posiedzeń UM (pok. 102) 

Obrady rozpoczęto 18 grudnia 2024 o godz. 09:00, a zakończono o godz. 10:38 tego samego 

dnia. 

W posiedzeniu wzięło udział 15 członków. 

Obecni: 

1. Alicja  Dowksza 

2. Czesław  Drozd 

3. Janina Urszula  Dudek 

4. Michał Piotr Koziełko 

5. Henryk  Krusiński 

6. Małgorzata Anna   Kucharska-Zemke 

7. Robert Mikołaj Lewicki 

8. Grażyna Misztal 

9. Katarzyna Lidia  Muszyńska 

10. Kacper Ochendal 

11. Mariusz  Przyszlak 

12. Andrzej  Suchański 

13. Aurelia Maria Taizari 

14. Urszula Agnieszka  Trzebiatowska 

15. Jerzy  Wołoszyn 

  

  

1. Sprawy regulaminowe 

  

 a) otwarcie obrad i stwierdzenie quorum 
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Głosowano w sprawie: 

Sprawdzenie obecności 

Wyniki głosowania 

OBECNY: 15, NIEOBECNY: 0 

Wyniki imienne: 

OBECNY (15) 

Alicja  Dowksza , Czesław  Drozd , Janina Urszula  Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk  

Krusiński , Małgorzata Anna   Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Grażyna Misztal , 

Katarzyna Lidia  Muszyńska , Kacper Ochendal, Mariusz  Przyszlak, Andrzej  Suchański , Aurelia 

Maria Taizari , Urszula Agnieszka  Trzebiatowska , Jerzy  Wołoszyn 

  

 b) przyjęcie ewentualnych zmian w porządku obrad 

  

Głosowano w sprawie: 

za przyjęciem porządku obrad XII sesji Rady Miejskiej 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Alicja  Dowksza , Czesław  Drozd , Janina Urszula  Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk  

Krusiński , Małgorzata Anna   Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Grażyna Misztal , 

Katarzyna Lidia  Muszyńska , Kacper Ochendal, Mariusz  Przyszlak, Andrzej  Suchański , Aurelia 

Maria Taizari , Urszula Agnieszka  Trzebiatowska , Jerzy  Wołoszyn 

  

 c) przyjęcie protokołu z obrad XI sesji Rady Miejskiej 

  

Głosowano w sprawie: 

za przyjęciem  protokołu z obrad XI sesji Rady Miejskiej 
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Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Alicja  Dowksza , Czesław  Drozd , Janina Urszula  Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk  

Krusiński , Małgorzata Anna   Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Grażyna Misztal , 

Katarzyna Lidia  Muszyńska , Kacper Ochendal, Mariusz  Przyszlak, Andrzej  Suchański , Aurelia 

Maria Taizari , Urszula Agnieszka  Trzebiatowska , Jerzy  Wołoszyn 

  

2. Sprawozdanie z działalności Burmistrza w okresie międzysesyjnym, zwłaszcza z wykonania 

uchwał Rady 

  

3. Wieloletnia Prognoza Finansowa Gminy Miejskiej Człuchów 

  

 a) przedstawienie projektu uchwały 

  

 b) opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej 

  

 c) opinia Komisji Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej oraz innych stałych komisji 

Rady Miejskiej 

  

 d) dyskusja, głosowanie nad poprawkami do projektu uchwały 

  

Głosowano w sprawie: 

za przyjęciem autopoprawek do uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Miejskiej Człuchów na lata 2025-2034 

Wyniki głosowania 
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ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Alicja  Dowksza , Czesław  Drozd , Janina Urszula  Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk  

Krusiński , Małgorzata Anna   Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Grażyna Misztal , 

Katarzyna Lidia  Muszyńska , Kacper Ochendal, Mariusz  Przyszlak, Andrzej  Suchański , Aurelia 

Maria Taizari , Urszula Agnieszka  Trzebiatowska , Jerzy  Wołoszyn 

  

 e) uchwalenie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej 

  

Głosowano w sprawie: 

za przyjęciem  uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej Człuchów 

na lata 2025-2034 z autoporawkami 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Alicja  Dowksza , Czesław  Drozd , Janina Urszula  Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk  

Krusiński , Małgorzata Anna   Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Grażyna Misztal , 

Katarzyna Lidia  Muszyńska , Kacper Ochendal, Mariusz  Przyszlak, Andrzej  Suchański , Aurelia 

Maria Taizari , Urszula Agnieszka  Trzebiatowska , Jerzy  Wołoszyn 

Uchwała nr XII/57/2024 

  

4. Budżet Gminy Miejskiej Człuchów na 2025 rok 

  

 a) przedstawienie projektu uchwały 

  

 b) opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej 



 

Wygenerowano za pomocą app.esesja.pl 

  

 c) opinia Komisji Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej oraz innych komisji stałych 

Rady Miejskiej 

  

 d) dyskusja, głosowanie nad poprawkami do projektu 

  

Głosowano w sprawie: 

za przyjęciem autopoprawek do uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Miejskiej 

Człuchów na 2025 rok 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Alicja  Dowksza , Czesław  Drozd , Janina Urszula  Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk  

Krusiński , Małgorzata Anna   Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Katarzyna Lidia  

Muszyńska , Kacper Ochendal, Mariusz  Przyszlak, Andrzej  Suchański , Aurelia Maria Taizari , 

Urszula Agnieszka  Trzebiatowska , Jerzy  Wołoszyn 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 

Grażyna Misztal 

  

 e) uchwalenie budżetu Gminy Miejskiej Człuchów na 2025 rok 

  

Głosowano w sprawie: 

za przyjęciem uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Miejskiej Człuchów na 2025 rok z 

autopoprawkami 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 
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ZA (15) 

Alicja  Dowksza , Czesław  Drozd , Janina Urszula  Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk  

Krusiński , Małgorzata Anna   Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Grażyna Misztal , 

Katarzyna Lidia  Muszyńska , Kacper Ochendal, Mariusz  Przyszlak, Andrzej  Suchański , Aurelia 

Maria Taizari , Urszula Agnieszka  Trzebiatowska , Jerzy  Wołoszyn 

Uchwała nr XII/58/2024 

  

5. Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Opieki nad zabytkami Gminy Miejskiej 

Człuchów na lata 2021-2024 

  

6. Przedstawienie projektów uchwał, dyskusja i uchwalenie 

  

 a) w sprawie ustalenia jednostkowej stawki kalkulacyjnej dotacji przedmiotowej na działalność 

Ośrodka Sportu i Rekreacji w Człuchowie na 2025 rok 

Opiniują: Komisja Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej 

  

Głosowano w sprawie: 

za przyjęciem uchwały w sprawie ustalenia jednostkowej stawki kalkulacyjnej dotacji 

przedmiotowej na działalność Ośrodka Sportu i Rekreacji w Człuchowie na 2025 rok 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Alicja  Dowksza , Czesław  Drozd , Janina Urszula  Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk  

Krusiński , Małgorzata Anna   Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Grażyna Misztal , 

Katarzyna Lidia  Muszyńska , Kacper Ochendal, Mariusz  Przyszlak, Andrzej  Suchański , Aurelia 

Maria Taizari , Urszula Agnieszka  Trzebiatowska , Jerzy  Wołoszyn 

Uchwała nr XII/59/2024 
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 b) w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Miejskiej Człuchów na 2024 rok 

Opiniują: Komisja Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej 

  

Głosowano w sprawie: 

za przyjęciem uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Miejskiej Człuchów na 

2024 rok 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Alicja  Dowksza , Czesław  Drozd , Janina Urszula  Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk  

Krusiński , Małgorzata Anna   Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Grażyna Misztal , 

Katarzyna Lidia  Muszyńska , Kacper Ochendal, Mariusz  Przyszlak, Andrzej  Suchański , Aurelia 

Maria Taizari , Urszula Agnieszka  Trzebiatowska , Jerzy  Wołoszyn 

Uchwała nr XII/60/2024 

  

 c) w sprawie zmiany uchwały nr XIV.120.2019 Rady Miejskiej w Człuchowie z dnia 25 listopada 

2019r. w sprawie opłaty targowej 

Opiniują: Komisja Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej 

  

Głosowano w sprawie: 

za przyjęciem uchwały w sprawie zmiany uchwały nr XIV.120.2019 Rady Miejskiej w Człuchowie z 

dnia 25 listopada 2019r. w sprawie opłaty targowej 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 
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Alicja  Dowksza , Czesław  Drozd , Janina Urszula  Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk  

Krusiński , Małgorzata Anna   Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Grażyna Misztal , 

Katarzyna Lidia  Muszyńska , Kacper Ochendal, Mariusz  Przyszlak, Andrzej  Suchański , Aurelia 

Maria Taizari , Urszula Agnieszka  Trzebiatowska , Jerzy  Wołoszyn 

Uchwała nr XII/61/2024 

  

 d) w sprawie przyjęcia Gminnego Programu opieki nad zabytkami Gminy Miejskiej Człuchów 

na lata 2025-2028 

Opiniują: Komisja Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej 

  

Głosowano w sprawie: 

za przyjęciem uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu opieki nad zabytkami Gminy 

Miejskiej Człuchów na lata 2025-2028 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Alicja  Dowksza , Czesław  Drozd , Janina Urszula  Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk  

Krusiński , Małgorzata Anna   Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Grażyna Misztal , 

Katarzyna Lidia  Muszyńska , Kacper Ochendal, Mariusz  Przyszlak, Andrzej  Suchański , Aurelia 

Maria Taizari , Urszula Agnieszka  Trzebiatowska , Jerzy  Wołoszyn 

Uchwała nr XII/62/2024 

  

7. Sprawozdanie z prac stałych komisji Rady Miejskiej 

  

8. Wolne wnioski 

W dyskusji wzięli udział: 

- Henryk  Krusiński 

- Janina Urszula  Dudek 
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9. Zakończenie obrad XII sesji Rady Miejskiej 

 

 

PROTOKÓŁ NR XII.2024 

z XII sesji Rady Miejskiej w Człuchowie z dnia 18 grudnia 2024r. 

która odbyła się w sali posiedzeń Urzędu Miejskiego 

w godzinach od 9.00 do 10.38 

Obecni na  sesji Rady Miejskiej w Człuchowie: 

Radni Rady Miejskiej – według listy obecności – załącznik  do niniejszego protokołu. 

Spoza Rady w sesji udział wzięli – według listy obecności - załącznik  do niniejszego protokołu. 

Zgodnie z art. 20 ust. 1 pkt. 1b Ustawy o samorządzie gminnym, obrady sesji były transmitowane 

i utrwalone za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. Nagranie obrad jest 

udostępnione w Systemie Rada pod adresem https://tv-polska.eu/film/462138-XII-sesja-rady-

miejskiej-w-czluchowie-kadencji-2024-2029 

Raport z przeprowadzonych głosowań jawnych, imiennych podczas XII sesji Rady Miejskiej 

stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

 

Obradom przewodniczył Mariusz Przyszlak  - Przewodniczący Rady Miejskiej 

 

Ad pkt 1 

Sprawy regulaminowe 

1.a) otwarcie obrad i stwierdzenie quorum; 

Przewodniczący M. Przyszlak  otworzył obrady XII sesji Rady Miejskiej, powitał Radnych, Burmistrza wraz z 

pracownikami oraz zaproszonych gości,  zarządził głosowanie sprawdzające obecność i stwierdził quorum, 

15 radnych obecnych na sali obrad. Poinformował, że w systemie e-sesja dostępny był porządek obrad, 

zapytał czy ktoś z obecnych na sali chce złożyć wniosek w sprawie zmiany w zaproponowanym porządku. 

 

https://tv-polska.eu/film/462138-XII-sesja-rady-miejskiej-w-czluchowie-kadencji-2024-20
https://tv-polska.eu/film/462138-XII-sesja-rady-miejskiej-w-czluchowie-kadencji-2024-20
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1.b) przyjęcie ewentualnych zmian w porządku obrad 

 

Przewodniczący M. Przyszlak, w związku z brakiem wniosków o wprowadzenie zmian w porządku obrad 

zarządził głosowanie w sprawie przyjęcia porządku obrad w zaplanowanego w zaproszeniu, który został 

przyjęty jednogłośnie.  

 

Przyjęty porządek obrad:  

1. Sprawy regulaminowe 

 a) otwarcie obrad i stwierdzenie quorum 

 b) przyjęcie ewentualnych zmian w porządku obrad 

 c) przyjęcie protokołu z obrad XI sesji Rady Miejskiej 

2. Sprawozdanie z działalności Burmistrza w okresie międzysesyjnym, zwłaszcza z wykonania uchwał Rady 

3. Wieloletnia Prognoza Finansowa Gminy Miejskiej Człuchów 

 a) przedstawienie projektu uchwały 

 b) opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej 

 c) opinia Komisji Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej oraz innych stałych komisji Rady 

Miejskiej 

 d) dyskusja, głosowanie nad poprawkami do projektu uchwały 

 e) uchwalenie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej 

4. Budżet Gminy Miejskiej Człuchów na 2025 rok 

 a) przedstawienie projektu uchwały 

 b) opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej 

 c) opinia Komisji Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej oraz innych komisji stałych Rady 

Miejskiej 

 d) dyskusja, głosowanie nad poprawkami do projektu 

 e) uchwalenie budżetu Gminy Miejskiej Człuchów na 2025 rok 

5. Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Opieki nad zabytkami Gminy Miejskiej Człuchów na 

lata 2021-2024 

6. Przedstawienie projektów uchwał, dyskusja i uchwalenie 
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 a) w sprawie ustalenia jednostkowej stawki kalkulacyjnej dotacji przedmiotowej na działalność Ośrodka 

Sportu i Rekreacji w Człuchowie na 2025 rok 

Opiniują: Komisja Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej 

 b) w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Miejskiej Człuchów na 2024 rok 

Opiniują: Komisja Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej 

 c) w sprawie zmiany uchwały nr XIV.120.2019 Rady Miejskiej w Człuchowie z dnia 25 listopada 2019r. w 

sprawie opłaty targowej 

Opiniują: Komisja Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej 

 d) w sprawie przyjęcia Gminnego Programu opieki nad zabytkami Gminy Miejskiej Człuchów na lata 

2025-2028 

Opiniują: Komisja Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej 

7. Sprawozdanie z prac stałych komisji Rady Miejskiej 

8. Wolne wnioski 

9. Zakończenie obrad XII sesji Rady Miejskiej 

 

1c)  przyjęcie protokołów z obrad IX i X sesji Rady Miejskiej  

Przewodniczący M. Przyszlak  stwierdził, ze projekt protokołu z obrad XI sesji rady był dostępny w systemie 

e sesja oraz w Biurze Rady, zapytał czy ktoś z radnych ma uwagi do projektu, nie było w związku z tym 

zarządził głosowanie. Protokół z obrad XI sesji rady Miejskiej został przyjęty jednogłośnie, 15 glosami „za”. 

 

Ad pkt  2 

Sprawozdanie  z działalności Burmistrza w okresie międzysesyjnym, zwłaszcza z wykonania uchwał Rady 

 Przewodniczący M. Przyszlak stwierdził, że sprawozdanie z działalności burmistrza w okresie 

międzysesyjnym, zwłaszcza z wykonania uchwał rady był  do dyspozycji w systemie, każdy z radnych mógł 

się z nim zapoznać.   Jeśli ktoś z radnych ma dodatkowe pytania lub uwagi, na Sali jest obecny Burmistrz, 

który z pewnością odpowie na każde pytanie. Zapytań i uwag nie było w związku z tym Przewodniczący 

zakończył ten punkt obrad. 

 

 

Ad pkt 3 

Wieloletnia Prognoza Finansowa Gminy Miejskiej Człuchów 
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a) przedstawienie projektu uchwały 

 

U. Stupałkowska, Skarbnik Miasta przedstawiła projekt uchwały, powiedziała : Wieloletnia Prognoza 

Finansowa Gminy Miejskiej Człuchów tym razem obejmuje lata 2025-2034. Jest to dokument o jeden rok 

krótszy niż przyjmowaliśmy w ubiegłym roku, także to nas cieszy. Ponieważ przypomnę, że długość 

wieloletniej prognozy finansowej jest minimum 3 lata, ale nie krócej niż do końca okresu spłaty zobowiązań. 

Zatem wynika z tego, że nasze zobowiązania, jakby ich okres spłaty został skrócony. Proszę Państwa. Jeżeli 

chodzi o wartości w wieloletniej prognozie finansowej, to dla roku 2025 pokrywają się one w całości z 

projektem budżetu. Jeżeli chodzi o prognozę kwoty długu, to wynosi ona na 31 grudnia 2025 23,36 mln zł, 

co stanowi niemal 27% planowanych dochodów ogółem oraz 34,34% dochodów pomniejszonych o 

transfery zewnętrzne i powiększonych o przychody własne, czyli przychody nie kredytowe. Oba te wskaźniki 

świadczą o naszej dobrej kondycji finansowej. Pierwszy wskaźnik to jest wskaźnik taki, który wszyscy lubią, 

wynikający jeszcze z poprzednich przepisów, już w tej chwili niestosowany, ale dla zobrazowania sytuacji 

zawsze go Państwu prezentujemy.  Jeżeli chodzi proszę Państwa o nasze zadłużenie, to między rokiem 2024 

a 2025 widać jego wzrost na poziomie 7,7 miliona. To jest planowany w budżecie na rok 2025 kredyt. Mamy 

nadzieję, że nie będzie go trzeba w roku 2025 zaciągać, ale to się okaże po zamknięciu roku i po tym, jakie 

decyzje Państwo podejmą w zakresie wolnych środków i dochodów, które były planowane w tym roku, a 

wpłyną w przyszłym. Spłatę planujemy do roku 2034 z uwzględnieniem tego kredytu w wysokości 7,7 

miliona złotych, który w tej chwili jeszcze nie wchodzi do rzeczywistego, zakontraktowanego zadłużenia. 

Jeżeli chodzi, proszę Państwa, o artykuł 243 ustawy o finansach publicznych, to jest artykuł, który mówi o 

indywidualnym wskaźniku zadłużenia. Zgodnie z podjętą przez Radę kilka lat temu decyzją, liczymy go dla 

siedmiu lat wstecz, a nie dla trzech. Ustawodawca daje taką możliwość. W każdym roku prognozy ten 

wskaźnik jest spełniony. Ja nie będę przytaczała jego wartości, bo ich jest dość dużo. Mają Państwo w 

wieloletniej prognozie finansowej to pokazane. To, co cieszy, że mamy w każdym roku zapas. Nie jest tak, 

że jakby jesteśmy na styku, tylko mamy zapas. Tym bardziej cieszy fakt, ponieważ nasze wskaźniki 

długofalowe planujemy w oparciu o wskaźniki makroekonomiczne, rozbijając je na poszczególne kategorie. 

na PKB, na inflację, ale też na dynamikę wzrostu wynagrodzeń, ponieważ te wskaźniki szczególnie w latach 

najbliższych mocno się od siebie różnią, a nasza prognoza powinna być realistyczna. Stąd jej oparcie na 

kombinacji tych trzech różnych wskaźników. W wieloletniej prognozie finansowej wprowadziliśmy 

pomiędzy pierwszym dokumentem, projektem budżetu, a dokumentem, który dzisiaj omawiamy kilka 

zmian. Jeżeli chodzi o pierwszą zmianę, a o zmianach dokładnie na następnym slajdzie, to przebudowa ulicy 

Armii Krajowej i Sikorskiego. To jest przedsięwzięcie dodane do projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej. 

Natomiast jest to też przedsięwzięcie, które wychodzi poza rok budżetowy 2025, czyli sięga do roku 2026. 

podobnie jak budowa Centrum Opiekuńczo-Mieszkalnego w Człuchowie, to są tylko te dwa 

przedsięwzięcia, które wykraczają poza rok budżetowy. Pozostałe są szczegółowo opisane w budżecie. 

Natomiast jeżeli chodzi o wykaz zmian, które zostały wprowadzone pomiędzy projektem pierwotnym, tym 

złożonym 8 listopada, a dzisiejszym dokumentem, to w załączniku nr 1, czyli w prognozie finansowej, w 

roku 2025 uaktualniono wartość wydatków. Jak Państwo pamiętają, Tam jest różnica proporcji między 

wydatkami bieżącymi i majątkowymi. W roku 2026 zaktualizowano wysokość dochodów bieżących i 

wydatków majątkowych po wprowadzeniu właśnie budowy ulicy Armii Krajowej i Sikorskiego. Te zmiany 

spowodowały zmiany wartości wskaźników na lata 2026-2034, które również spełniają wszystkie wymogi. 
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Jeżeli chodzi natomiast o załącznik numer dwa, czyli stricte przedsięwzięcia, tak jak powiedziałam już 

wcześniej, dodano przedsięwzięcie dotyczące przebudowy ulicy Armii Krajowej i Sikorskiego na łączną 

kwotę 990 tysięcy z limitem wydatków na poszczególne lata określonym w wysokości 390 tysięcy dla roku 

2025. i 600 tysięcy dla roku 2026. Zaktualizowano również limity zobowiązań dla poszczególnych 

przedsięwzięć, bo tak jak Państwo wiedzą, jest to kolumna, która wynika z rzeczywistego zaangażowania 

na dzień sporządzania dokumentu księgowego. Nasza wieloletnia prognoza finansowa została zbadana 

przez Regionalną Izbę Obrachunkową. Regionalna Izba Obrachunkowa wydała opinię nie wnosząc do niej 

żadnych uwag. 

 

Prezentacja projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej Człuchów na lata 2025-2034 

stanowi załącznik do niniejszego protokołu 

 

 

b) Opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej 

 

Przewodniczący M. Przyszlak poprosił o przeczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku 

Wiceprzewodniczącego Rady Miejskiej A. Suchańskiego, zaznaczył że dokument ten został również 

wcześniej przekazany do wiadomości radnym. 

A.Suchański : Regionalna Izba Obrachunkowa w Gdańsku skierowała do adresata, czyli do Urzędu 

Miejskiego, opinię. dotyczącej zarządzenia numer 0050.127.2024 Burmistrza Miasta Człuchów z dnia 8 

listopada 2024 roku. Jest to uchwała numer 121/G113/F/I/24 Składu Orzekającego Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Gdańsku z dnia 20 listopada 2024 roku w sprawie opinii o projekcie uchwały o 

Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Miejskiej Człuchów na lata 2025-2034. Na podstawie 

obowiązujących przepisów o finansach publicznych Skład Orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w 

Gdańsku w osobach. Roman Fandrejewski - przewodniczący, Marcin Nagórek - członek, Anna Patyk - 

członek, pozytywnie opiniuje projekt uchwały o Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Miejskiej 

Człuchów na lata 2025 - 2034. I uzasadnienie: W dniu 8 listopada 2024 r. wpłynęło do Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Gdańsku zarządzenie Nr 0050.127.2024 Burmistrza Miasta Człuchów z dnia 8 listopada 

2024 r. w sprawie przedstawienia  projektu budżetu na 2025 rok oraz projektu Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Miejskiej Człuchów. Analiza treści opiniowanego dokumentu wykazała, że projekt 

uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej został opracowany zgodnie z wymogami określonymi 

w  art. 226, art. 227 i art. 228 ustawy o finansach publicznych. Skład orzekający dokonał ponadto oceny 

spełnienia w ratach objętych prognozą w relacji określonej w art. 242 ust. 1 ustawy o finansach publicznych. 

Z powyższych przepisów wynika, że organ stanowiący jednostki samorządu terytorialnego nie może 

uchwalić budżetu, w którym planowane wydatki bieżące są wyższe niż planowane dochody bieżące 

powiększone o przychody, o których mowa w art. 217 ust. 2 pkt 5, 7 i 8 ustawy o finansach publicznych. 

Cytowane regulacje prawne mają odpowiednie zastosowanie do wieloletniej prognozy finansowej 

jednostki samorządu terytorialnego. Skład orzekający stwierdził, że w roku 2025 zaplanowane dochody 

bieżące są wyższe od zaplanowanych wydatków bieżących o kwotę 5.203.528,34 zł Wobec tego skład 

orzekający uznał, że relacja wynikająca z przywołanych wyżej przepisów zostanie w 2025 roku spełniona. 

Także w pozostałych latach objętych wieloletnią prognozą finansową relacja, o której mowa wyżej zostanie 
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zachowana. W wyniku analizy projektu wieloletniej prognozy finansowej pod względem merytorycznym 

skład orzekający stwierdził, że dług jednostki na koniec 2025 roku wyniesie 23.360.000,00 zł, co będzie 

stanowić 26,96% planowanych na ten rok dochodów budżetu miasta. Dokonując analizy danych zawartych 

w projekcie wieloletniej prognozy finansowej, biorąc pod uwagę ciążące na Gminie Miejskiej Człuchów 

zobowiązania z tytułu zaciągniętych wcześniej zobowiązań oraz planowanych do zaciągnięcia kredytów w 

kwocie 7.700.000,00 zł, Skład Orzekający stwierdził, że w 2025 roku wskaźnik spłat zobowiązań z 

powyższych tytułów został zaplanowany w wysokości 5,09%. przy dopuszczalnym limicie spłat zobowiązań 

na ten rok wynoszącym 18,1%. Wobec powyższego Skład Orzekający stwierdza, że nie zostanie 

przekroczony wskaźnik określony w art. 243 ustawy o finansach publicznych. Również w latach 2026 - 2034 

wskaźnik planowanych wielkości spłat nie przekracza dopuszczalnych górnych wysokości. Skład Orzekający 

analizując objaśnienia przyjętych wielkości dochodów i wydatków, uznaje je za realnie uzasadnione. W 

objaśnieniach zawarto również informacje o wielkościach planowanych do zaciągnięcia przychodów 

budżetu z podaniem ich poszczególnych źródeł i planowanego celu ich wykorzystania. Wielkości 

zaplanowanych rozchodów w poszczególnych latach wynikają z harmonogramu spłat dotychczas 

zaciągniętych zobowiązań oraz możliwości finansowych Gminy Miejskiej Człuchów w latach 2025 - 2034. 

Biorąc powyższe pod uwagę Skład Orzekający postanowił jak w sentencji. Od niniejszej uchwały służy 

odwołanie do Kolegium Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku w terminie 14 dni od dnia jej 

doręczenia. Podpisał Przewodniczący Składu Orzekającego Roman Fandrejewski. 

 

Uchwała nr 121/g/113/F/I/24 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku z dnia 20 

listopada 2024r w sprawie opinii o projekcie uchwały o wieloletniej prognozie finansowej Gminy Miejskiej 

Człuchów na lata 2025-2034 stanowi załącznik do niniejszego protokołu 

 

c) opinia Komisji Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej oraz innych stałych komisji Rady 

Miejskiej 

M. Kucharska-Zemke, Przewodnicząca Komisji Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej : w zakresie 

projektu wieloletniej prognozy finansowej, Komisja Planowania Budżetu Infrastruktury Miejskiej wydała 

pozytywną opinię w sprawie uchwalenia tej prognozy. 

K. Muszyńska, Przewodnicząca Komisji Kultury Edukacji i Sportu : Komisja Kultury, Edukacji i Sportu 

obradowała 27 listopada 2024 roku i projekt wieloletniej prognozy finansowej w zakresie działalności 

komisji uzyskał pozytywną opinię. 

K. Ochendal w imieniu Przewodniczącej Komisji Spraw Społecznych A.Taizari odczytał opinię : na 

posiedzeniu Komisji Spraw Społecznych z dnia 27 listopada pierwotny projekt uchwały nie uzyskał 

pozytywnej opinii. 

 

d) dyskusja, głosowanie nad poprawkami do projektu uchwały 

 

Przewodniczący M. Przyszlak : poprawki Pani Skarbnik Państwu przedstawiła, więc tak naprawdę 

dyskutujemy ewentualnie i uchwalamy poprawki, o których Pani Skarbnik już powiedziała, nie na pierwotny 



 

Wygenerowano za pomocą app.esesja.pl 

projekt budżetu. Czy ktoś z Pań lub Panów radnych ma jakieś pytania? Jeżeli nie, to przejdźmy, szanowni 

Państwo, żeby to wszystko było precyzyjnie i prawnie zrobione, przejdźmy najpierw nad głosowaniem nad 

poprawkami, a w kolejnym punkcie przejdziemy dopiero do uchwalenia wieloletniej prognozy finansowej, 

więc teraz przechodzimy do głosowania nad samymi poprawkami do projektu uchwały w sprawie 

wieloletniej prognozy finansowej.  

 

Rada Miejska jednogłośnie, w głosowaniu jawnym, imiennym 15 głosami „za” przy  braku głosów 

„przeciw” i „wstrzymujących się”  przyjęła poprawki do projektu uchwały w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej Człuchów na lata 2025-2034 

 

e) uchwalenie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej 

 

Przewodniczący M. Przyszlak : poprawki zostały wprowadzone i teraz konsekwencją tego będzie 

uchwalenie uchwały w sprawie wieloletniej prognozy finansowej już po tych poprawkach. 

 

Rada Miejska jednogłośnie, w głosowaniu jawnym imiennym 15 głosami „za” przy braku „przeciw” oraz 

„wstrzymujących się” przyjęła uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy finansowej Gminy Miejskiej 

Człuchów na lata 2025-2034 

 

 

Ad pkt 4 

Budżet Gminy Miejskiej Człuchów na 2025 rok 

 

a) przedstawienie projektu uchwały 

 

U. Stupałkowska, Skarbnik Miasta : Budżet Gminy Miejskiej Człuchów został Państwu przedłożony w formie 

zarządzenia burmistrza. W budżecie tym uchwalono dochody i wydatki, Marcin możesz przestawić, 

uchwalono dochody i wydatki na poziomie, dochody na poziomie 8,6 miliona, wydatki na poziomie 92,3 

mln zł. Daje nam to deficyt w wysokości 5,7 mln zł. I co ważne, proszę Państwa, nie mamy deficytu 

operacyjnego. I to jest rzecz, na którą pracowaliśmy już od kilku ładnych lat, ponieważ po wprowadzeniu 

Polskiego Ładu znacznie została ograniczona nasza samodzielność finansowa. Nasza, mam na myśli 

wszystkie jednostki samorządu terytorialnego, ponieważ zostały ograniczone znacząco dochody 

pochodzące z udziałów w PIT-ach. Stąd występował deficyt operacyjny w ostatnich latach. Natomiast 

wprowadzone działania zaradcze w postaci oszczędności, to znaczących oszczędności bieżących szczególnie 

w zakresie oświaty oraz przede wszystkim zmiana ustawy o dochodach jednostek samorządu 

terytorialnego pozwoliły przygotować plan budżetu roku 2025 bez deficytu operacyjnego, czyli różnica 

między dochodami bieżącymi a wydatkami bieżącymi jest dodatnia i wynosi ona niemal 5 milionów złotych. 

Jeżeli chodzi o nasze dochody, to ich struktura uległa, znaczy może nie uległa zmianie, ale kształtuje się na 

takim poziomie, że dochody majątkowe stanowią 8%, 92% to są dochody bieżące. Jest to dość duża różnica 

względem tego, co było w zeszłym roku i to również jest pokłosie Polskiego Ładu, bo jak Państwo pamiętają, 

Polski Ład zabrał część dochodów bieżących, za to wprowadził znaczone dochody majątkowe. Dlatego ta 
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struktura wygląda nieco inaczej. Natomiast pozwoliłam sobie na slajdzie zaprezentować jeszcze Państwu 

rodzaje, strukturę dochodów według rodzajów i zaznaczyłam na niej również subwencje, mimo że ich nie 

mamy, a zawsze mieliśmy. Jest to pierwszy rok, gdzie nie mamy subwencji. Jest to pochodna zmian w 

ustawie o dochodach jednostek samorządu terytorialnego. Udziały w PIT-ach, a właściwie już nie udziały w 

PIT-ach, a udziały w zarobkach mieszkańców Człuchowa zostały przez ministra skalkulowane na takiej 

wysokości, że nie należy nam się jako jednostce samorządu terytorialnego żadna z subwencji. Dostajemy 

tylko udziały w PIT-ach, więc ta pozycja dochodowa nam znika. Jeżeli chodzi o wydatki, natomiast proszę 

Państwa, wydatki bieżące niemal 75 milionów i 17,4 miliona wydatki majątkowe. Wydatki majątkowe w tej 

strukturze stanowią 19%, a przypomnę tylko, że mówi się o tym, że gmina jest proinwestycyjna wtedy, kiedy 

udział wydatków majątkowych w wydatkach ogółem przekracza 10%. U nas na starcie to jest 19%, także 

wynik jest naprawdę dobry. Jeżeli chodzi o grupy wydatków według klasyfikacji budżetowej, to niezmiennie 

największe wydatki ponosimy na oświatę. Jeszcze parę lat temu, jak 500+, a teraz 800+, płacił MOPS, 

wydatki na pomoc społeczną i oświaty były mniej więcej zrównane. W tej chwili oświata stanowi 30% 

naszego budżetu. I tak już się to kształtuje od kilku ładnych lat. Kolejne miejsce zajmuje pomoc społeczna. 

Dalej kształtuje się kultura, kultura fizyczna, gospodarka komunalna. Tutaj są te działy zaprezentowane 

zgodnie z klasyfikacją budżetową. Jeżeli chodzi o wydatki bieżące, to ustawa obliguje nas do wyodrębnienia 

pewnych grup w wydatkach bieżących. I tu również niezmiennie, i to w każdej jednostce samorządu 

terytorialnego, wydatki na wynagrodzenia stanowią największy udział wydatków bieżących ogółem. 

Przypomnę tylko, że na te wydatki składają się wydatki wszystkich jednostek, które wchodzą w skład Gminy 

Miejskiej Człuchów. Na drugim miejscu realizacja zadań statutowych, czyli najogólniej mówiąc 

funkcjonowanie jednostek. Dalej dotacje na zadania bieżące, świadczenia na rzecz osób fizycznych, czyli 

wypłaty, w skrócie można powiedzieć wypłaty świadczeń realizowanych przez MOPS i obsługa długu 2%. 

Przypomnę, że w obsłudze długu zawsze mamy zaplanowaną pewną górkę, bo przy kalkulacji budżetu 

musimy założyć, że zaciągniemy kredyt w pełnej wysokości w pierwszej części roku. Natomiast chciałam 

zwrócić Państwa uwagę jeszcze na wysokość wydatków związanych z dotacjami bieżącymi z budżetu. W 

strukturze naszego budżetu stanowią one dość duży procent. Wynika to z faktu, że mamy dużo 

niepublicznych placówek. Są to zarówno przedszkola, jak i szkoły. W jednostkach, gdzie nie ma 

niepublicznych jednostek systemu oświaty, ten udział wydatków dotacyjnych jest znacznie mniejszy. Jeżeli 

chodzi o budżet, po posiedzeniach komisji i po konsultacjach, względem pierwotnego budżetu zostały do 

niego wprowadzone poprawki. Były to poprawki bilansujące się, jeżeli chodzi o stronę wydatków i dotyczyły 

tylko i wyłącznie wydatków, natomiast zmieniły strukturę wydatków między bieżącymi i majątkowymi. Tak 

jak było w opinii regionalnej Izby Obrachunkowej, że nadwyżkę operacyjną mamy 5,2 miliona, tak po tych 

zmianach ona jest 4,9 miliona. A jeżeli chodzi o szczegóły zmian, to proszę Państwa w pierwszej kolejności 

w wydatkach inwestycyjnych związanych z drogami został dodany plan w wysokości 820 tys. zł, a w 

szczegółach zwiększono plan wydatków o 100 tys. na budowę drogi dojazdowej do SIM, zwiększono o 350 

tys. wydatki na przebudowę ulicy Armii Krajowej i Sikorskiego i tutaj również zmieniono nazwę z 

dokumentacji już na przebudowę. Wprowadzono do budżetu 70 tysięcy złotych na budowę dwóch 

spowalniaczy przy ulicy Średniej oraz 300 tysięcy złotych na modernizację dróg gminnych, w szczególności 

na ulicach Lawendowej, Sasankowej, Wiosennej i Kamiennej. Kolejna zmiana dotyczy zwiększenia 

wydatków na plany zagospodarowania przestrzennego. Tutaj zwiększenie o 30 tysięcy złotych. Chodzi o 

obszar przy zamku, tam gdzie było dawne targowisko. Następnie w zakresie administracji publicznej 
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wprowadzono nowy wydatek inwestycyjny w kwocie 40 tys. złotych z przeznaczeniem na budowę słupów 

ogłoszeniowych na terenie miasta. Zdjęto 100 tys. złotych z budowy kolumbarium. Szacunkowa wartość 

wydatków w tej chwili wynosi 400 tys. złotych Następnie zwiększono o 120 tys. rezerwy celowe. w rozbiciu 

na 50 tysięcy zwiększenie budżetu obywatelskiego, czyli rezerwa celowa na budżet obywatelski w tej chwili 

wynosi 150 tysięcy złotych i wprowadzono nową rezerwę dotyczącą tak zwanego becikowego w kwocie 70 

tysięcy złotych. Budżet obywatelski i becikowy jest wprowadzony w postaci rezerw celowych, ponieważ 

pewnie lata chwila rozpoczną się prace związane z ustaleniem regulaminów dla tych dwóch przedsięwzięć, 

więc tak naprawdę jeszcze w tej chwili nie można tego przypisać do konkretnych wydatków. W dziale 

dotyczącym pomocy społecznej zmniejszono o milion złotych planowane wydatki na budowę Centrum 

Opiekuńczo-Mieszkalnego i ostatnią zmianą jest wprowadzenie do budżetu kwoty 90 tysięcy złotych z 

przeznaczeniem na zakup biletów wstępu na basen dla mieszkańców Człuchowa. Te omówione zmiany 

dotyczą tylko i wyłącznie załączników wydatkowych i nie zmieniają wysokości pozycji budżetowych. 

 

Prezentacja projektu budżetu Gminy Miejskiej Człuchów na rok 2025 stanowi załącznik do niniejszego 

protokołu. 

 

b) Opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej 

 

A.Suchański, Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej odczytał opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej w 

Gdańsku: Uchwała Nr 122/g113/P/I/24 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku 

z dnia 20 listopada 2024 r. w sprawie opinii o projekcie uchwały budżetowej Gminy Miejskich Człuchów na 

2025 rok oraz możliwości sfinansowania deficytu budżetu. Na podstawie ustawy o regionalnych izbach 

obrachunkowych oraz ustawy o finansach publicznych Skład Orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej 

w Gdańsku, w osobach: Roman Fandrejewski - przewodniczący, Marcin Nagórek - członek, Anna Patyk - 

członek, pozytywnie opiniuje projekt uchwały budżetowej Gminy Miejskiej Człuchów na 2025 rok oraz 

możliwość sfinansowania deficytu budżetowego. Uzasadnienie: W dniu 8 listopada 2024 r. wpłynęło do 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku zarządzenie Nr 0050.127.2024 Burmistrza Miasta Człuchów z 

dnia 8 listopada 2024 roku w sprawie przedstawienia projektu budżetu na 2025 rok oraz projektu 

wieloletniej prognozy finansowej Gminy Miejskiej Człuchów. Badając projekt uchwały budżetowej Gminy 

Miejskiej Człuchów na 2025 rok, Skład Orzekający stwierdził, że został on opracowany zgodnie z wymogami 

w artykule 212, przepraszam, artykule 214, artykule 215, artykule 217, artykule 222, artykule 235, artykule 

236, artykule 237, artykule 242, artykule 258 ust. 1 oraz art. 264 ust. 3 ustawy o finansach publicznych. 

Przedłożony projekt budżetu określa planowane dochody w kwocie 86.639.890,43 zł, w tym: dochody 

bieżące 79.863.223,77 zł oraz dochody majątkowe w wysokości 6.776.666,66 zł. Wydatki zaplanowano w 

kwocie 92.339.890,43 zł, w tym wydatki bieżące 74.659.695,43 zł oraz wydatki majątkowe w wysokości 

17.680.195,00 zł. Zaplanowany deficyt budżetu na rok 2025 w wysokości 5.700.000,00 zł przewiduje się 

pokryć przychodami z tytułu zaciągniętego kredytu. Ze względu na to, że zgodnie z art. 217 ust. 2 pkt. 2 

ustawy o finansach publicznych deficyt budżetu jednostki samorządu terytorialnego może być pokryty, 

między innymi, przychodami pochodzącymi z kredytów, Skład Orzekający stwierdził, że planowany sposób 

pokrycia deficytu jest zgodny z prawem. Zaplanowane przychody ogółem w wysokości 7.700.000,00 zł, 

pochodzić będą z zaciągniętych pożyczek i kredytów na rynku krajowym (§952). Na rozchody budżetu 
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zaplanowane w wysokości 2.000.000,00 zł składa się w całości spłata otrzymanych krajowych pożyczek i 

kredytów (§992). Na podstawie materiałów towarzyszących projektowi uchwały budżetowej. Skład 

Orzekający stwierdza, że w zakresie dochodów i wydatków, projekt opracowany został w pełnej 

szczegółowości klasyfikacji budżetowej. Projekt budżetu pod względem merytorycznym obejmuje możliwe 

do uzyskania dochody własne gminy miejskiej z podziałem na dochody bieżące i majątkowe oraz wydatki 

na realizację obligatoryjnych zadań własnych, jak też zadań zleconych. Skład orzekający stwierdził, że 

wielkość zaplanowanych w projekcie uchwały budżetowej wydatków bieżących nie przekracza dochodów 

bieżących. W związku z powyższym należy stwierdzić, że w roku 2025 zostanie spełniony wymóg określony 

w artykule 242 ust. 1 przywołanej wyżej ustawy o finansach publicznych, zgodnie z którym organ 

stanowiący jednostki samorządu terytorialnego nie może uchwalić budżetu, w którym planowane wydatki 

bieżące są wyższe niż planowane dochody bieżące powiększone o przychody, o których mowa w art. 217 

ust. 2 pkt 5, 7 i 8 ww. ustawy. Biorąc pod uwagę  całość materiałów przedłożonych do zaopiniowania Skład 

Orzekający stwierdził, że projekt uchwały budżetowej został opracowany zgodnie z obowiązującymi 

przepisami prawnymi, a materiały towarzyszące pozwalają ocenić zamierzenia Burmistrza gminy miejskiej 

w zakresie realizacji zaplanowanych zadań. Mając na uwadze powyższe Skład Orzekający postanowił jak w 

sentencji. Od niniejszej uchwały służy odwołanie do Kolegium Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku 

w terminie 14 dni od dnia jej doręczenia. Podpisał Przewodniczący Składu Orzekającego Roman 

Fandrejewski. 

 

Uchwała nr 122/g113/P/I/24 składu orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku z dnia 20 

listopada 2024r w sprawie opinii o projekcie uchwały budżetowej gminy miejskiej Człuchów na 2025 rok 

oraz możliwości sfinansowania deficytu budżetowego stanowi załącznik do niniejszego protokołu 

 

c) Opinia Komisji Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej oraz innych stałych komisji rady 

Miejskiej 

 

K. Muszyńska, Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji i Sportu : Komisja Kultury, Edukacji i Sportu 

obradowała 27 listopada 2024 roku i projekt budżetu Gminy Miejskiej Człuchów na 2025 rok w zakresie 

działalności komisji uzyskał pozytywną opinię. Nadmienię tylko, że w zakresie działalności Komisji Kultury, 

Edukacji i Sportu projekt budżetu na 2025 rok dotyczy budowy nowego boiska wielofunkcyjnego wraz z 

zadaszeniem przy Szkole Podstawowej nr 1 w Człuchowie oraz modernizacji kompleksu sportowego Moje 

Boisko Orlik 2012 w Człuchowie przy ul. Szkolnej. 

K. Ochendal, w imieniu Przewodniczącej Komisji Spraw Społecznych A. Taizari odczytał opinię: Komisja 

Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej 27 listopada wraz z przewodniczącymi Komisji Stałych, w 

których uczestniczyła Pani Aurelia Taizari, jako przewodnicząca Komisji Spraw Społecznych, projekt po 

proponowanych autopoprawkach uzyskał pozytywną opinię Komisji. 

M. Kucharska-Zemke, Przewodnicząca Komisji Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej : Komisja 

Budżetu, Planowania i Infrastruktury Miejskiej prowadziła obrady  w ramach opiniowania budżetu i 

Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Gminy Miejskiej Człuchów na 2025 w dniach 4 i 13 grudnia 2024 

roku. Dla budżetu miasta zaplanowano dochody na łączną kwotę 86.640.000 zł W skład tych dochodów 

zalicza się dochody bieżące, które obejmuje 92% dochodów ogółem oraz dochody majątkowe stanowiące 



 

Wygenerowano za pomocą app.esesja.pl 

8% dochodów ogółem. Plan wydatków miasta to na 2025 rok ustalony został w łącznej kwocie 92.300.000 

zł. Zalicza się do nich wydatki bieżące, które stanowią 81% wydatków ogółem oraz wydatki majątkowe 

stanowiące 19% wydatków. W ramach wybranych danych wynikowych budżetu na rok 2025 zaplanowano 

ujemną różnicę między dochodami i wydatkami budżetowymi. Wynik budżetu planuje się na poziomie 

minus 5.700.000 zł Jego pokrycie planuje się przygodami budżetowymi, które obejmują wpływy z kredytów, 

pożyczek, emisji papierów wartościowych na łączną kwotę 7.700.000 zł, natomiast rozchody budżetu, które 

w całości obejmują spłatę kapitałową, wynoszą 2 miliony złotych. Budżet bieżący stanowiący różnicę 

pomiędzy dochodami i wydatkami bieżącymi wynosi 4.960.000 zł. W związku z powyższym Miasto 

Człuchów zachowuje relację określoną w artykule 242 ustawy o finansach publicznych. W odniesieniu do 

udziału wybranych działów uwzględnionych w ramach klasyfikacji budżetowej, wskazuje się, że największy 

udział w wydatkach na rok 2025 stanowią wydatki w ramach działu oświaty i wychowania, działu rodziny i 

pomocy społecznej, gospodarki komunalnej oraz ochrony środowiska, administracji publicznej, kultury 

fizycznej, kultury i ochrony dziedzictwa, a także wydatki stanowiące koszty transportu oraz koszty 

utrzymania dróg. W ramach wydatków budżetowych planuje się udzielenie dotacji podmiotowych na rzecz 

jednostek samorządowych oraz dotacji przedmiotowej na rzecz samorządowego zakładu budżetowego. 

Dotacje wynoszą odpowiednio: Miejski Dom Kultury - 1.600.000 zł, Muzea - 1.080.000, przepraszam, 

1.108.000, biblioteki -  1.040.000, a dla zakładu budżetowego Ośrodka Sportu i Rekreacji planuje się 

udzielenie dotacji przedmiotowych w wysokości 1.061.000 zł.  W odniesieniu do wybranych przedsięwzięć 

inwestycyjnych oraz wieloletnich Miasto Człuchów będzie realizować następujące inwestycje: I tu 

podkreślenia wymaga fakt, że wartości na tym etapie nie prezentują udziału środków zewnętrznych w 

finansowaniu tych inwestycji. Przebudowa ulicy Armii Krajowej i Sikorskiego na 2025 - 390.000 zł, 2026 - 

600.000 zł, przebudowa ulicy Królewskiej w Człuchowie - 2.534.000, zakończenie budowy boiska 

wielofunkcyjnego przy Szkole Podstawowej nr 1 4.400.000 zł, jest to wartość odzwierciedlająca tylko 

nakłady w roku 2025 oraz budowa centrum opiekuńczo-mieszkalnego w Człuchowie, przewidywana na 

podstawie kosztorysu, koncepcji projektu budowy wartość kosztowa, Estymowana jest w granicach 

7.600.000 zł, Cyber Bezpieczna Gmina Miejska Człuchów - 853.000 zł. Warto podkreślić, że Miasto 

Człuchów realizuje inwestycje starając się w pierwszej kolejności o pozyskanie finansowania zewnętrznego. 

Wybrane inwestycje z udziałem środków zewnętrznych mają oczywiście na uwadze estymowane koszty 

realizacji niektórych inwestycji, wskazują następujący poziom finansowanymi zewnętrznego. Przebudowa 

ulicy Królewskiej - 85%, budowa centrum opiekuńczo-mieszkalnego - około 54%, Olimpia, czyli projekt 

budowy hali sportowej dla Szkoły Podstawowej nr 1 łączny poziom dofinansowania zewnętrznego na rok 

2024-2025 to około 70%, remont boiska Ośrodka Sportu i Rekreacji finansowanie na poziomie około 50%. 

Obecny kształt uchwały budżetowej uwzględnia prowadzone na różnych etapach negocjacje przez Radę 

Miasta oraz Burmistrza. Wynegocjowane, zaakceptowane i wprowadzone autopoprawki do budżetu na rok 

2025, w odniesienie do jego pierwotnej wersji, zaproponowanej przez Burmistrza Miasta Człuchowa i 

przedstawiają harmonijny układ w zakresie potrzeb mieszkańców, przy uwzględnieniu zrównoważonego 

rozwoju miasta. Do głównych wprowadzonych w wyniku negocjacji autopoprawek zalicza się: remont drogi 

na ulicy Sikorskiego, montaż spowalniaczy na ulicy Średniej, modernizacja dróg gminnych w szczególności 

ulicy Lawendowej, Kamiennej, Sasankowej, wprowadzenie budżetu na zmianę planu zagospodarowania 

przestrzennego dla obszarów przy zamku, w postaci zmiany na parking miejski, zmniejszenie wydatków na 

budowę kolumbarium, budowa nowych słupów ogłoszeniowych na terenie miasta, zwiększenie budżetu 
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obywatelskiego do łącznej wysokości 150.000 zł, wprowadzenie świadczenia dla nowo narodzonych 

obywateli jednorazowe świadczenie becikowe w wysokości 1.000 zł, zakup dla mieszkańców miasta 

Człuchowa biletów na basen o wartości 90.000 zł.  Szanowni Państwo, kolejną zmianą i równie ważną jest 

zmniejszenie wydatków na budowę centrum opiekuńczo-mieszkalnego o milion złotych oraz utworzenie 

siedziby klubu mieszkańca dla dzielnicy Człuchów Wschód. Po wprowadzeniu przez burmistrza 

autopoprawek do projektu budżetu Gminy Miejskiej Człuchów oraz projektu Wieloletniej Prognozy 

Finansowej. Komisja Budżetu, Planowania, Infrastruktury Miejskiej wydała pozytywną opinię w zakresie 

uchwalenia projektu po zmianach. Z tego miejsca chciałabym wyrazić słowa serdecznego podziękowania 

dla Pani Skarbnik za poświęcony mi czas, zaangażowanie oraz fachowy warsztat kompetencji i jakim dzieli 

się z nami w trakcie naszych prac w komisjach. 

 

Prezentacja opinii komisji dotyczącej uchwały budżetowej 2025 i Wieloletniej Prognozy Finansowej 2025-

2026 stanowi załącznik do niniejszego protokołu 

 

d) dyskusja, głosowanie nad poprawkami 
 

Burmistrz R. Szybajło : dzisiaj jest wspaniały dzień dla Człuchowa, a jakaś taka zapanowała cisza, chyba 

napięcie, czy wszystko będzie tak, jak zaplanowaliśmy i przedyskutowaliśmy. Nie ukrywam, że ostatnie 

tygodnie były dla nas wszystkich burzliwe, pełne emocji, różnych propozycji. A dzisiaj możemy powiedzieć, 

że spotykamy się przy budżecie kompromisu, przy budżecie zrównoważonym, przy budżecie spełniającym 

oczekiwania większości radnych, burmistrza, ale przede wszystkim mieszkańców. Tym radnym, którzy 

składali propozycje do budżetu na 2025 rok, chcę tylko powiedzieć, że pomimo tego, że nie pokazujemy w 

2020, ale wszystko jest przed nami, ponieważ pierwsze przetargi pokażą nam, podejrzewam, środki, które 

będziemy mogli przeznaczyć na realizację tych Państwa propozycji, które wnosili radni. Dzięki temu, że 

dzisiaj uchwalimy budżet, to wprowadzamy spokój do naszych jednostek, do naszych stowarzyszeń kultury 

fizycznej i nie tylko, tych stowarzyszeń, które działają na terenie miasta Człuchowa, ponieważ oni już 

generalnie czekają na środki, które będziemy mogli im przekazać, a tyle imprez, które odbywają się na 

terenie miasta Człuchowa, to jest ilość imponująca. Nie ukrywam, w ostatnią sobotę cztery imprezy, w 

których uczestniczyłem, byłem pod ogromnym wrażeniem i ilości uczestniczących zawodniczek, 

zawodników, ale też i frekwencje mieszkańców, a i też zaangażowanie rodziców w tych różnych 

przedsięwzięciach, które mają miejsce na terenie miasta Człuchowa. Dzięki naszej wspólnej decyzji myślę, 

że w maju 2025 roku będziemy wszyscy otwierać halę sportową przy Szkole Podstawowej nr 1. Dla mnie 

jest to, i tutaj dziękuję Pani przewodniczącej, że tak pięknie pokazała środki zewnętrzne, moment taki, że 

ani jednego grosza nie zmarnujemy, który wpłynął do budżetu miasta z zewnątrz. I przypomnę, że jeśli 

chodzi o halę sportową, to ponad 6 milionów to będzie dotacja zewnętrzna, Powiem już, że w zeszłym 

tygodniu wpłynęły środki powyżej 3 milionów 200 tysięcy i myślę, że pod koniec tego roku będziemy mogli 

spokojnie transzę wypłacić, która wynika z umowy. W tym tygodniu proszę obserwować, bo te konstrukcje 

drewniane będą już montowane przy tej hali, więc zobaczymy obrys hali sportowej, która będzie do 

dyspozycji przede wszystkim Szkoły Podstawowej nr 1. I tutaj oprócz zajęć sportowych będą również 

różnego rodzaju zajęcia czy imprezy, które organizuje Szkoła Podstawa nr 1. I do tej pory to autentycznie, 

Pani Dyrektor, było mi wstyd za to, że większość tych dużych imprez albo w małej salce gimnastycznej 
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musiała się odbywać, albo na korytarzu. Także dziękuję bardzo za wyrozumiałość radnym, za przechylność. 

Z wielką radością informuję, że budowa hali jest zgodna z harmonogramem i nie jest zagrożona ani pod 

względem finansowym, ani pod względem czasu wykonania tej hali. Przebudowa deptaka, czyli ulicy 

Królewskiej, jak wiecie Państwo, wygrała firma Pana Andrzeja Gliszczyńskiego, który już otrzymał, że tak 

powiem, znaczy wykonał projekt i jest pozwolenie na budowę. Jeżeli warunki pozwolą, to w styczniu 

wykonawca twierdzi, że już wejdzie na ulicę Królewską z robotami i rozpoczną się te prace w miarę szybko, 

po to, żeby również zakończyć tę inwestycję zgodnie z harmonogramem, który jest w umowie 

przedstawiony. Tutaj na wniosek i mieszkańców, i radnych wprowadziliśmy o wiele więcej zieleni niż 

planowaliśmy wstępnie. Mam nadzieję, że po tych konsultacjach i po naszych zmianach ta modernizacja 

ulicy Królewskiej będzie radością i zadowoleniem dla wszystkich mieszkańców i poprawi komfort życia 

naszych mieszkańców.  Centrum Opiekuńczo-Mieszkalne, tutaj też znaleźliśmy konsensus i będziemy szukać 

oszczędności nie na metrach, ale na różnego rodzaju, czy to materiałach, czy rozwiązaniach, które 

przyczynią się do pomniejszenia tej kwoty. Dla mnie najistotniejsze jest to, że otrzymaliśmy dotację 

4.100.000 zł i ta dotacja zostanie wykorzystana. Oczywiście ostateczna cena to będzie pokazana wartość 

tej inwestycji po przetargu, ale zrobimy wszystko, żeby ta wartość była niższa po to, żebyśmy mogli też i 

spełniać marzenia innych mieszkańców i naszych radnych. Na początku roku będziemy ogłaszać przetarg na 

to zadanie. Przypomnę, że budowa będzie trwała przez dwa lata. Przewidziana jest ilość podopiecznych 10 

osób całodobowo i 10 osób dochodzących na 8 godzin. Sądzę, że w przyszłości będziemy jeszcze ten obiekt 

rozbudowywali, ponieważ już dzisiaj słyszę o potrzebach, jakie są. A też warto wspomnieć, że w DPS-ach w 

tej chwili jest ośmioro mieszkańców, za których miasto pokrywa koszty przebywania. I tutaj też w pewnym 

sensie, kiedy będziemy umieszczać te osoby samotne, pozostawione same sobie w tego typu obiekcie, to 

nie będziemy ponosić dodatkowych kosztów związanych z przebywaniem naszych mieszkańców w DPS-ach.  

Budowa drogi dojazdowej do budynku społecznych inicjatyw mieszkaniowych. Pokazujemy tutaj zakres 

tych prac, ponieważ one nie dotyczą jedynie tej drogi stricte dojazdowej do SIM-u, ale też na wniosek 

mieszkańców i radnych rozszerzyliśmy ten zakres po to, żeby poprawić i bezpieczeństwo Tych mieszkańców 

nie ukrywam, że ulica Lawendowa i to osiedle robi się nową dzielnicą, powstają nowe bloki, nie tylko w 

ramach SIM-u, ale też i deweloperzy budują i są zainteresowani dalszymi działkami, więc tutaj ten komfort 

trzeba poprawić. Oprócz tego, mamy podpisaną umowę z SIM-ami zobowiązującą nas do wykonania tej 

drogi. Wykonawca potwierdza, że pomimo tego, że umowa zakłada dłuższy termin wybudowania tego 

bloku i wybudowania drogi, to zakłada wykonawca, że już w maju mogą być gotowe te mieszkania i myślę, 

że lada moment trzeba będzie zaprosić tutaj przedstawicieli SIM-ów w celu przeprowadzenia też i naboru 

do tych mieszkań. Przypomnę, że tu będzie wybudowanych 28 mieszkań, też będzie winda i będzie 

mieszkanie jedno albo dwa dla osób z niepełnosprawnością, więc kompleksowo myślimy o naszych 

mieszkańcach, aby mogli skorzystać z tej oferty i sądzę, że po wstępnych rozmowach z prezesem SIM-u ta 

budowla w porównaniu do innych budowli związanych z SIM-em, z naszą spółką, jest jedną z tańszych, więc 

to się oczywiście będzie przekładało na czynsz i naszą rolą jest, abyśmy walczyli o to, aby ten czynsz był jak 

najmniejszy, Oczywiście osoby, które będą chciały skorzystać z tego najmu, będą musiały też i wpłacić wkład 

własny, bodajże 15% wartości, więc tutaj osoby, które są zainteresowane, muszą liczyć się również z tym 

kosztem wkładu, który obligatoryjnie należy wpłacić. Jest tak duże zainteresowanie, że sądzę, że nie będzie 

problemów, aby znaleźć najemców i żeby już w tym roku zasiedlić ten blok, który będzie liczył, 

przypominam, 28 mieszkań. To jest, że tak powiem, długo, długo oczekiwana inwestycja przez mieszkańców 
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ulicy Traugutta. Podzieliliśmy na kilka etapów, ponieważ w budżecie tegorocznym zaplanowaliśmy około 

4,5 mln zł. Mamy taką świadomość, że te środki nie wystarczą na wykonanie całej sieci kanalizacyjnej, więc 

ta linia, ta kreska zielona to jest pierwszy etap, do którego przystąpimy z wykonaniem tego zadania. 

Oczywiście po przetargu okaże się, o jakich konkretnie pieniążkach mówimy, ale tyle, ile było wniosków 

mieszkańców, ilu było radnych, no to jestem pewien, że ta inwestycja jest na pewno zasadna i mieszkańcy 

czekają, aby jak najszybciej wykonać, więc tutaj też będziemy starali się, żeby jak najszybciej ogłaszać 

przetarg, bo im szybciej ogłosimy, tym jest większa możliwość zgłoszenia się więcej wykonawców, no i 

myślę, że przy dość atrakcyjnej cenie. I tu nie ulega wątpliwości, że wszyscy radni byli za tą inwestycją, tutaj 

i Pan Robert też dopytywał się, więc myślę, że jest pełna satysfakcja.  Kolumbarium. Proszę Państwa, jeszcze 

nie ogłosiliśmy przetargu, a dzisiaj mogę zakomunikować, że jest komplet chętnych na nowe kolumbarium, 

które będzie liczyło, przypomnę, 80 nisz. W każdej niszy są cztery miejsca na urnę, więc wydawałoby się, 

że zapotrzebowanie będzie wyczerpane. Dzisiaj z pełną odpowiedzialnością powiem, że po wybudowaniu 

te nisze będą wykupione pewnie w ciągu miesiąca, No i będziemy musieli myśleć i zastanawiać się, i tutaj 

prośba do radnych, ponieważ i ta lokalizacja, i ten projekt, który mamy gotowy, który pozwoli już na 

początku roku ogłosić przetarg, Musimy przedyskutować, czy to będzie kontynuacja w tym miejscu, czy w 

innym. Chciałbym, żebyście się też na ten temat wypowiedzieli, wypytali się mieszkańców, co sądzą na ten 

temat, ale tu bardzo się cieszę, że już ta inwestycja w styczniu na pewno będzie ogłoszona do przetargu i 

zobaczymy, za ile nam się uda wybudować tą drugą ścianę kolumbarium. Modernizacja kompleksu 

sportowego Orlik. Wydawało mi się, że to było wczoraj, kiedy otwieraliśmy ten Orlik, a to już kilkanaście lat 

minęło i udało nam się pozyskać na modernizację, na odbudowę, odświeżenia, czy to nawierzchni, czy 

płotu, czy szatni. To, co już zostało zniszczone, zużyte to dzięki tym środkom i naszym, bo dofinansowanie 

jest na poziomie 50%, czyli 450.000 środków zewnętrznych i 450.000 naszych, i będziemy tutaj ogłaszać 

przetarg na sumę 900.000, abyśmy mogli ten Orlik zmodernizować. Nie ukrywam, że te orliki naprawdę się 

sprawdzają we wszystkich gminach, ponieważ pozwalają naszej młodzieży korzystać, i nie tylko młodzieży, 

bo i dorosłym, do późnych godzin wieczornych, ponieważ te orliki są oświetlone, zarządza tymi boiskami 

Ośrodek Sportu i Rekreacji. Także nie ma u nas problemu, które powstawały w innych gminach, jeśli chodzi 

o wypożyczenie czy udostępnienie tego typu obiektów dla mieszkańców, którzy chcą skorzystać z Orlika. 

Nie ukrywam, że to jest chyba marzenie nas wszystkich, żeby nasze jeziora były wyeksponowane i dla 

mieszkańców dostępne, ale też i dla naszych turystów, którzy przyjeżdżają do Człuchowa. Piękno naturalne, 

jakie stanowią jeziora wokół Człuchowa, aż się proszą, żeby wyeksponować te nasze wody i żeby mieszkańcy 

mogli swobodnie spacerować, przemieszczać się na rowerach i na innych środkach lokomocji. Moje 

osobiste jest to marzenie, żeby jak najszybciej powstała ta ścieżka, żeby mogli nasi mieszkańcy i turyści 

korzystać i mam nadzieję, że stanie się to jeszcze w najbliższych latach, ponieważ w tej chwili chcemy 

przygotować dokumentację. i szukać, nie ukrywam, środków zewnętrznych. Pojawiają się już tego typu 

środki i ostatnio dostaliśmy informację od wojewody, że będziemy mogli ubiegać się o środki właśnie m.in. 

na budowę ciągów pieszo-rowerowych. i mam nadzieję, że uda nam się pozyskać i w pierwszej kolejności 

byśmy wybudowali z prawdziwego zdarzenia ciąg pieszo-rowerowy wokół Jeziora Urzędowego, czyli 

potocznie nazywanego Szpitalnego, ale oczywiście w obrębie gruntów, które należą do miasta, bo po 

przeciwnej stronie ogródków działkowych tam jest część gruntów, które należą do Gminy Wiejskiej 

Człuchów i tam nasz plan nie obejmuje. Więc zobaczymy, bo może jak rozpoczniemy inwestycje, uda nam 

się dogadać z gminą wiejską o to, żebyśmy może dokończyli tą ścieżkę wokół całego jeziora. Nic mi innego 
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nie pozostaje, jak tylko apelować i zwrócić się do radnych o zatwierdzenie tak dobrego budżetu na 2025 

rok, który przyniesie pełną satysfakcję i komfort naszych jednostek podległych i stowarzyszeń, tak jak 

powiedziałem, na początku mojej prezentacji, ale przede wszystkim komfort naszych mieszkańców, 

ponieważ tak jak tutaj moi przedmówcy zapewniali, że kondycja finansowa miasta Człuchów jest dobra, 

pozwala na różnego rodzaju inwestycje, pozwala w największym stopniu finansować w nasz największy 

kapitał, jakim są dzieci i młodzież, ponieważ jak zwróciliście Państwo uwagę, największe środki idą na 

oświatę, a druga wartość to jest pomoc tym najsłabszym poprzez Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej, 

ponieważ też musimy zadbać o tę grupę mieszkańców, którzy są w potrzebie. Także ponad 17 milionów na 

inwestycje w 2025 roku i to już jest taki bogaty bagaż inwestycyjny piąty czy szósty rok, bo już trochę się 

pogubiłem, ile tych lat takich owocnych i wspaniałych w Człuchowie było. Sądzę, że to, co uda nam się 

zrobić w 2025 roku, będzie pozytywnie odebrane przez mieszkańców. A już dzisiaj i Państwa, i mieszkańców 

zapraszam w drugiej połowie stycznia 2025 roku na oficjalne otwarcie kina i sali kinowo-widowiskowej. Ci, 

którzy byli w kinie, kiedy jeszcze było kino przed modernizacją, przeżyją pozytywny szok. ponieważ zupełnie 

inaczej wygląda zaplecze i za sceną, gdzie będą korzystać artyści, a główną gwiazdą przy tym spotkaniu też 

i połączymy jako spotkanie świąteczno-noworoczne i otwarcie tej sali będzie chór nasz lokalny Euforia. 

która już od paru miesięcy przygotowuje się do tych występów. Za repertuar i za przygotowanie artystów 

jest odpowiedzialny Miejski Dom Kultury i myślę, że pozytywnie będzie to odebrane przez nas i przez 

naszych mieszkańców. Już dzisiaj też zapraszam. i radę obecną, ale też i poprzednią, bo to decyzje były i 

jednej rady i drugiej, żebyśmy to kino zmodernizowali, więc tutaj serdecznie wszystkich zapraszam i apeluję 

i proszę radnych o pozytywne i jednomyślne przegłosowanie budżetu na 2025 rok. 

Przewodniczący M. Przyszlak : czy jeszcze ktoś chciałby zabrać z Państwa głos? Jeżeli nie, to wzorem WPF-

ki przejdźmy najpierw do głosowania nad samymi poprawkami. Kto z Pań i Panów radnych jest za 

wprowadzeniem tych poprawek?  

 

Rada Miejska, w głosowaniu jawnym, imiennym 14 głosami „za” przy 1 „wstrzymującym się” (G. Misztal) 

i braku „przeciw” przyjęła poprawki do uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Miejskiej 

Człuchów na 2025 rok. 

 

Prezentacja Burmistrza Miasta  o inwestycjach na 2025 rok stanowi załącznik do niniejszego protokołu 

 

e) uchwalenie budżetu Gminy Miejskiej Człuchów na 2025 rok 

 

Przewodniczący M. Przyszlak : przejdźmy zatem do uchwalenia budżetu Gminy Miejskiej Człuchów na rok 

2025 rok z tymi poprawkami. 

 

Rada Miejska jednogłośnie w głosowaniu jawnym, imiennym  15 głosami „za” przy braku „ przeciw” i 

„wstrzymujących się” przyjęła uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Miejskiej Człuchów na 

2025 rok. 

 

Przewodniczący M. Przyszlak : Szanowni Państwo, Panie Burmistrzu, Panie Wiceprzewodniczący, Szanowni 

Radni. Dzisiejsza sesja ma szczególne znaczenie, ponieważ zamykamy kluczowy etap pracy nad budżetem 
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na rok 2025. Dokument, nad którym pracowaliśmy wspólnie, to nie tylko zestawienie liczb, lecz przede 

wszystkim plan działania, strategia i wizja rozwoju naszej gminy. Przed nami stało duże ryzyko 

nieuchwalenia budżetu. Taka sytuacja nie oznaczałaby jedynie prowizorium budżetowego. Byłaby to realna 

groźba przekazania decyzji o finansach naszej gminy w ręce RIO. Stracilibyśmy lokalną kontrolę, a Człuchów 

mógłby wpaść w stagnację. Władza lokalna istnieje jednak po to, aby wrażliwie reagować na potrzeby 

mieszkańców i kierować się ich dobrem. Pan burmistrz ostatnio powiedział, że burmistrz i radni zrobili krok 

do tyłu i w stu procentach się z tym zgadzam, ale czasem krok wstecz jest konieczny, aby nabrać rozpędu 

do większego postępu. W tym przypadku były to dwa kroki w tył – jeden burmistrza, drugi nas, radnych, 

które razem umożliwiły nam wykonanie wielkiego kroku naprzód dla Człuchowa. Ustawodawca jasno 

definiuje rolę dwóch filarów – gminy, Burmistrza i Radę Miejskiej. I tylko w dialogu i współpracy jesteśmy 

w stanie wypracowywać rozwiązania odpowiadające na rzeczywiste potrzeby mieszkańców. Za nami 

naprawdę intensywny czas rozmów i negocjacji, paragraf po paragrafie, punkt po punkcie, przecinek po 

przecinku. Efektem tych rozmów jest budżet, który mogę określić jako przemyślany, odpowiedzialny i 

wyważony. To dowód na to, że mądry kompromis jest bardziej wartościowy niż jednostronne zwycięstwo. 

Ten proces pokazał, jak istotna jest współpraca między Burmistrzem i Urzędem Miejskim, a Radą Miejskim. 

Żaden z tych podmiotów nie jest w stanie działać samodzielnie. Dopiero wspólne działania tworzą spójny 

organizm, który tak potrzebny jest naszej społeczności. I tak jak powiedziałem, to nie jest budżet jednej 

strony, to jest nasz wspólny budżet, wspólna odpowiedzialność i głęboko wierzę, że na koniec 2025 roku 

powiemy wspólny sukces. I to nie jest koniec procesu, to dopiero początek. Przed nami kolejne rozmowy, 

kolejne środki zewnętrzne i kolejne decyzje. Rozmowy o tym, które inwestycje realizować priorytetowo, 

które wesprzeć dodatkowym wsparciem, a które odłożyć w czasie. Wierzę, że odrobiliśmy wszyscy lekcje i 

wyciągnęliśmy wnioski tak, aby kolejne decyzje podejmować w takim samym stylu jak w ostatnich dwóch, 

trzech tygodniach. I teraz chciałbym kilka słów podziękowań. Z tego miejsca pragnę podziękować wszystkim 

zaangażowanym w powstanie tego budżetu. Dziękuję mieszkańcom, którzy swoimi rozmowami i pomysłami 

inspirowali nas wszystkich podczas tworzenia tego dokumentu. Wyrażam wielką wdzięczność pracownikom 

i dyrektorom jednostek podległych o współtworzenie tego dokumentu. Dziękuję pracownikom Urzędu 

Miejskiego za ich ciężką i skrupulatną pracę. Szczególne słowa uznania kieruję do Pani Sekretarz, Pana 

Wiceburmistrza, do Pana Burmistrza oraz wszystkich radnych za merytoryczne, wielogodzinne dyskusje o 

rozwiązaniach korzystnych dla naszej gminy. Dziękuję Państwu za zaangażowanie i współpracę, ale z tego 

miejsca, Szanowni Państwo, chciałbym podkreślić znaczenie dwóch osób, które od początku do końca były 

zaangażowane w ten proces. swoją wiedzą, precyzją i zaangażowaniem, schowane bardzo często w cieniu, 

stały się matkami sukcesu tego budżetu i nieodzownym wsparciem jednej i drugiej strony podczas 

negocjacji i ostatecznych ustaleń, to Pani Skarbnik, Pani Urszula Stupałkowska oraz przewodnicząca Komisji 

Budżetu i Infrastruktury Miejskiej, Pani Małgorzata Kucharska-Zemke. Chciałbym powiedzieć tyle. 

Współpraca z wami to czysta przyjemność. 

Burmistrz R. Szybajło : Ja natomiast tutaj serdecznie podziękuję za prezentację. Po raz pierwszy muszę 

powiedzieć, że jestem pod wrażeniem przewodniczącej, która przedstawiła tutaj wykresy, które dla mnie 

są bardzo bliskie i w jednym razie temu pokazane. Ile zdobyliśmy ze środków zewnętrznych. Za to serdecznie 

dziękuję za naukowy i obiektywny obraz. 

Przewodniczący M. Przyszlak dodał kilak słów podziękowania dla Przewodniczącej Komisji Budżetu : 

Dziękuję Ci bardzo, bo tak jak powiedziałem, Twoja merytoryka i praca przy tym budżecie była bardzo 
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owocna i bez waszej w nim ciężkiej pracy w kuluarach,  to tak naprawdę nic z większości. Dziękuję ślicznie 

i wierzę, że będziemy robili trwałe wszyscy razem rzeczy. 

 

Ad pkt 5 

Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Opieki nad zabytkami Gminy Miejskiej Człuchów na lata 

2021-2024 

 

Przewodniczący M. Przyszlak : to jest dokument, który na komisji planowania budżetu i infrastruktury 

miejskiej został zaopiniowany pozytywnie. Więc myślę, że tutaj nie musimy nic więcej dopowiadać, a każdy 

z radnych mógł się z nim zapoznać gdyż był dostępny w systemie e sesja. 

 

Informacja nr 411.1.2024 Burmistrza Miasta Człuchowa z dnia 3 grudnia 2024r w sprawie realizacji 

Programu opieki nad zabytkami Gminy Miejskiej Człuchów na lata 2021-2024 stanowi załącznik do 

niniejszego protokołu 

 

Ad pkt 6 

Przedstawienie projektów uchwał, dyskusja i uchwalenie 

 

W punkcie tym zostały pozytywnie przegłosowane projekty uchwały zaproponowane w porządku obrad. 

Przed każdym głosowaniem Przewodniczący prosił o przekazanie stanowiska komisji merytorycznej 

odpowiedzialnej za konkretny obszar, którego projekt dotyczył. Opinie członków komisji przekazała 

Przewodnicząca Komisji Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej M. Kucharska - Wszystkie projekty 

zostały pozytywnie zaopiniowane przez członków komisji stałych. 

 

Raport z przeprowadzonych głosowań w sprawie przyjęcia uchwał stanowi załącznik do niniejszego 

protokołu. 

 

Ad pkt 7 

Sprawozdanie z prac stałych komisji Rady Miejskiej 

 

M. Kucharska-Zemke, Przewodnicząca Komisji Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej : . Komisja 

Planowania Budżetu Infrastruktury Miejskiej odbywała swoje posiedzenia w dniu 20 listopada 2024, na 

którym odbyło się wspólne posiedzenie Komisji Stałych Rady Miejskiej i został przedstawiony przez Panią 

Skarbnik projekt uchwały budżetowej i Wieloletniej Prognozy Finansowej na rok 2025 i lata kolejne. W dniu 

4 grudnia odbyło się posiedzenie również Komisji Planowania Budżetu Infrastruktury Miejskiej wraz z 

przewodniczącymi Komisji Stałych Rady Miasta. Przedmiotem obrad Komisji było zaopiniowanie projektu 

budżetu na rok 2025 i Wieloletniej Prognozy Finansowej. Komisja po zapoznaniu się z opiniami 

przewodniczących pozostałych komisji oraz na podstawie własnych ustaleń wydała negatywną opinię w 

sprawie projektu uchwały budżetu i Wieloletniej Prognozy Finansowej przedstawionej przez burmistrza na 

dzień 8 listopada 2024. W ramach pozostałych uchwał komisja wydała pozytywną opinię. W następstwie 

wprowadzenia przez burmistrza Miasta Człuchowa autopoprawek do budżetu i Wieloletniej Prognozy 
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Finansowej, 13 grudnia odbyło się kolejne posiedzenie Komisji Planowania Budżetu Infrastruktury Miejskiej 

z przewodniczącymi pozostałych komisji. W ramach obrad i na skutek wprowadzonych autopoprawek do 

budżetu, Komisja Budżetu Planowania Infrastruktury wydała pozytywną opinię w sprawie budżetu i 

Wieloletniej Prognozy Finansowej. Komisja prowadziła również obrady w dniu 18 grudnia. Przedmiotem 

obrad były zmiany w uchwale budżetowej w roku 2024 i również wydano pozytywną opinię w sprawie 

uchwalenia uchwał. 

Cz. Drozd, Przewodniczący Komisji Rewizyjnej : Komisja rewizyjna spotkała się w dniu 12 grudnia bieżącego 

roku, czyli w drugim tygodniu i prowadzono pracę nad planem prac na rok 2025. 

K. Muszyńska, Przewodnicząca Komisji Kultury Edukacji i Sportu : W okresie międzysesyjnym Komisja 

Kultury, Edukacji i Sportu spotykała się trzykrotnie. 20 listopada 2024 roku odbyło się wspólne posiedzenie 

Komisji Stałych Rady Miejskiej, na którym został przedstawiony przez Panią Skarbnik projekt budżetu Gminy 

Miejskiej Człuchów na 2024 rok. 27 listopada 2024 roku odbyło się posiedzenie Komisji Kultury, Edukacji i 

Sportu, na której zapoznano się z projektem budżetu Gminy Miejskiej Człuchów na 2025 rok w zakresie 

działalności komisji oraz omówiono Wieloletnią Prognozę Finansową. W komisji uczestniczyło dziewięciu 

radnych, co upoważniało do wydawania opinii. Poprzez prowadzenie dyskusji przystąpiono do głosowania. 

Projekt budżetu Gminy Miejskiej Człuchów na 2025 rok w zakresie działalności Komisji jednogłośnie uzyskał 

pozytywną opinię Komisji. Projekt Wieloletniej Prognozy Finansowej również jednogłośnie uzyskał 

pozytywną opinię Komisji. 13 grudnia 2024 roku odbyło się posiedzenie Komisji Planowania Budżetu i 

Infrastruktury Miejskiej z udziałem przewodniczących Komisji Stałych Rady Miejskiej, na którym zostały 

przedstawione i omówione autopoprawki do projektu budżetu Gminy Miejskiej Człuchów na rok 2024 i 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej Człuchów. Po zaopiniowaniu projektów uchwał, 

wyczerpującej wymianie poglądów i konstruktywnej argumentacji wszystkich projektów, przewodnicząca 

Komisji Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej przeprowadziła głosowanie. Projekt uchwały uzyskał 

pozytywną opinię Komisji. 

K. Ochendal, w imieniu A. Taizari, Przewodniczącej Komisji Spraw Społecznych :  jeśli chodzi o Komisję 

Spraw Społecznych, odbyły się dwie komisje. 20 listopada wspólne posiedzenie komisji stałych. i 27 

listopada odbyła się wspólne, 20 listopada odbyła się komisja, wspólna komisja spraw społecznych, bo tutaj 

mam drukowane na bieżąco, a 27 listopada odbyło się posiedzenie komisji społecznych, gdzie 

przedstawiony został projekt budżetu zaproponowany przez burmistrza, który dostał pozytywną opinię. 

R. Lewicki  Przewodniczący Komisji Skarg Wniosków i Petycji poinformował, że Komisja nie obradowała w 

okresie międzysesyjnym. 

 

Ad pkt 8 

Wolne wnioski 

 

H. Krusiński : Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu, Szanowni Radni, mianowicie w imieniu naszej piątki 

Pani Trzebiatowskiej, Pani Misztal, Alicji Dowkszy i Janiny Dudek oraz moim, chciałbym zgłosić taki temat w 

najbliższym czasie, żebyśmy to podjęli się, pochylili się na podjęciem uchwały dotyczącą zwolnień od 

podatku od nieruchomości dla przedsiębiorców w ramach programu DEMINIS. Chodzi o zachętę, 

uatrakcyjnienie dla  potencjalnych inwestorów, żebyśmy mogli przyciągnąć tą uchwałą potencjalnych 

inwestorów. Opracowanie tej uchwały, wypracowanie wszystkich kryteriów na pewno będzie możliwe na 
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posiedzeniach komisji, ale dotyczy to wspierania przedsiębiorstw, zwolnienie od podatku, od 

nieruchomości dla przedsiębiorców. No i myślę, że to będzie taką zachętą dla potencjalnych inwestorów. 

W tej uchwale, która była do tej pory, z tego co mi wiadomo, chyba skorzystał jeden przedsiębiorca, zdaje 

się tutaj z terenu miasta Człuchowa, a ta uchwała, którą tutaj mieliśmy podjętą, już straciła moc. Więc jeśli 

to, no w tym roku już na pewno się tym nie zajmiemy, ale w najbliższym czasie proponujemy, żebyśmy się 

pochylili nad tym tematem, i podjęli taką uchwałę sprzyjającą potencjalnym przedsiębiorcom, którzy by 

chcieli inwestować w nowe budynki, w rozwijanie swojego przedsiębiorstwa na terenie naszego miasta.  

Przewodniczący M. Przyszlak : Myślę, że w ramach komisji różnego rodzaju taki temat na pewno się pojawi. 

Burmistrz R. Szybajło : tylko dopowiem, że jest to bardzo dobry pomysł i propozycja, ponieważ w 2018 roku 

jako Rada uchwaliliśmy taką uchwałę zwalniającą przedsiębiorców z nowych budowli w zależności od 

wielkości, rok, dwa, trzy lata. I faktycznie ta uchwała przestała funkcjonować, straciła moc w 2021 roku, 

więc warto by było wrócić po to, żeby zachęcić inwestorów, naszych biznesmenów, naszych 

przedsiębiorców do inwestowania na terenie miasta Człuchowa, a nie gdzie indziej. I być może, że taka 

zachęta byłaby decyzją ostateczną, żeby powstał jakiś obiekt w Człuchowie. Tym bardziej, że jesteśmy przed 

budową obwodnicy miasta Człuchów, więc te tereny, które są w kierunku Jaromierza, po prawej stronie za 

Orlenem, To są tereny miejskie, inwestycyjne, tam mogą być również usługi, ale i mieszkaniówka, więc 

stwórzmy możliwości, zachęt dla przedsiębiorców, którzy by chcieli na terenie miasta Człuchowa 

wybudować nowe obiekty i tutaj popieram ten wniosek radnych i apeluję, abyśmy wszyscy faktycznie 

usiedli nad propozycją, przedyskutowali i czy to na czas określony, najprawdopodobniej chyba tak, bo tutaj 

śladem Kościerzyny przyjęli uchwałę 30 października tego roku. 

M. Kucharska-Zemke : Jedno tylko pytanie. Pan burmistrz mówi o nowych inwestycjach. Czy zwolnienie z 

podatku od nieruchomości w ramach pomocy de minimis również będzie obowiązywało przedsiębiorców, 

którzy do tej pory prowadzą działalność na terenie Człuchowa? Tak, tak oczywiście, bo tu mówimy o 

nowych budowlach. ale nowych, ale co z tymi, co już funkcjonują,  chciałam to doprecyzować, że tu w tym 

momencie mówi się tylko o nowych, a nie mówi się o tych, które funkcjonują. 

Burmistrz R. Szybajło : musimy przedyskutować na komisjach wszystkie kwestie. Myślę, że to jest temat 

między innymi na Pani komisję, Pani radna, więc tutaj te rozmowy przed nami, temat bardzo interesujący. 

K. Muszyńska : krótko poprosiłabym Pana Burmistrza o uspokojenie może mieszkańców, którzy poprzez 

moje ręce, poprzez moją osobę zgłosili wnioski o dwa projekty, które jakby nie zostały uwzględnione w 

projekcie budżetu 2025, a mianowicie chodzi mi o chodnik przy ulicy Wołodyjowskiego, I chodzi mi o 

przebudowę drogi przy ulicy Podbipięty i bym poprosiła o takie uspokojenie tych mieszkańców, że coś w 

tym kierunku będzie robione. 

Burmistrz R. Szybajło : nie ukrywam, że nawet przy moim wystąpieniu wspomniałem, że np. jak 

wybudujemy kolumbarium, to środki do nas wrócą po wykupieniu tych nisz, więc pojawią się nowe środki 

i tak jak powiedziałem, te propozycje, które były składane przez radnych, a które nie zostały wpisane do 

budżetu na 2025 rok, będą wracały, analizowane będą. Podejrzewam, że potrzebne będą projekty, więc ten 

proces będzie trwał i z doświadczenia wiem, że nie było jeszcze takiego roku, żeby nie było tam kilkanaście 

zmian w budżecie danego roku, więc wszystko jest przed nami do przeanalizowania, do przedyskutowania. 

Bo nie chciałem pokazywać tych wszystkich propozycji radnych, które weszły, a które nie. Ja to nazywam, 

jako twórcza radość radnych i mieszkańców, że chciałoby się jak najszybciej wykonać. Budżet nie jest z gumy. 

Dobrze, że zatwierdziliśmy ten budżet z tymi propozycjami, ale oczywiście te propozycje, które wpływają 
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przez radnych i mieszkańców, będą analizowane i przez nas dyskutowane i tam, gdzie pojawią się środki, to 

będziemy wprowadzać nowe zadania, które są potrzebne dla naszych mieszkańców. 

J. Dudek : chciałam się odnieść do tej naszej propozycji, tej uchwały odnośnie zwolnienia od podatku od 

nieruchomości tych nowych czy ewentualnie istniejących już biznesmenów w Człuchowie, żeby przyciągnąć 

ich, ale też żebyśmy, jak będziemy już rozmawiać i pojawią się wolne środki, to pomyśleli o uzbrojeniu tych 

terenów nowych, inwestycyjnych, żeby przyciągnąć tych inwestorów, żebyśmy, tutaj apeluję do radnych, że 

nie tylko jakieś drobne sprawy, ale jeżeli chcemy przyciągnąć inwestorów, to musimy mieć do czego. 

Przewodniczący M. Przyszlak : Zgadzam się i tutaj, w pierwotnym terminie Klub Radnych Każdy Jest Ważny, 

złożył zapotrzebowanie na budżet 2025. Jakby nie zmieściło się to w ramach negocjacji. Wiem, że 

rozmawiając tutaj, że cała ta prawa strona, wnioskowaliśmy rok czy dwa lata temu o blisko 80-100 milionów 

złotych, żeby to uzbroić i tutaj mówimy o takiej skali, bez środków zewnętrznych. Jeżeli cokolwiek mogę 

powiedzieć w tym temacie, to bez tych środków zewnętrznych będzie to raczej niemożliwe, ale przychylamy 

się w stu procentach rękoma i nogami z Panią, że bez stworzenia nowych miejsc pracy, nowych zakładów, 

no to to jest kierunek na pewno, który musimy sobie nadać, na pewno znajdziemy kompromis i wszyscy 

będziemy za.  

Burmistrz R. Szybajło dodał : tylko dopowiem w celu uzupełnienia informacji, że właśnie na tych terenach 

inwestycyjnych już od paru lat albo pozyskujemy, albo wykupujemy tereny pod drogi i nie ukrywam, że 

chcemy również i w najbliższym okresie kontynuować wykup tych grunt, żeby były przygotowane drogi 

które umożliwią inwestorom dojazd do tych działek, które kupią. Także tu słuszna uwaga i jeżeli nie od razu 

w 100% wykonamy uzbrojenie tych terenów, które są do dyspozycji przez miasto, a przy budowie 

obwodnicy staną się bardzo atrakcyjne i pojawią się inwestorzy, więc jak najbardziej o tych zadaniach 

musimy myśleć. 

 

Ad pkt 9 

Zakończenie obrad XII sesji rady Miejskiej 

Przewodniczący M. Przyszlak : zamykam XII sesję Rady Miejskiej w Człuchowie. Dziękuję Państwu. Jeszcze 

jedno zdanie dla Państwa i Państwa bliskich, dla mieszkańców i mieszkańców bliskich. Serdeczne życzenia 

na Boże Narodzenie, zdrowia, bliskości i wszystkiego co najlepsze i wszystkiego dobrego w nowym roku. 

Niech się wiedzie, realizujmy priorytety zawodowe, ale te osobiste niech też tam się spełniają. 

Wszystkiego dobrego dla Państwa. 
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